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مؤسسه رزمندگان اسلام يکي از قديمي ترين 
و پرس�ابقه ترين مؤسس�اتي اس�ت ک�ه در 
حوزه آموزش فعاليت دارد. گويا هس�ته آغاز 
فعاليت هاي اين مؤسسه به دوران دفاع مقدس 
باز مي گردد. چه شد که شما در مسير آموزش 

قدم گذاشتيد؟ 
آغاز شكل گيري مؤسسلله رزمندگان اسللام به عنوان 
مؤسسه اي با ارائه خدمات آموزش به دوران دفاع مقدس 
بازمي گردد. برخللي رزمندگللان در آن دوران درس و 
مدرسه را رهللا مي كردند و از تحصيللل بازمي ماندند به 
همين خاطر برخللي از دغدغه مندان در سپللاه در آن 
دوران خدمت امام )ره( رسيدند كه عقب ماندن برخي 
از رزمندگان از درس و تحصيل ممكللن است به آنها و 
آينده شان آسيب بزند. به همين خاطر بود كه با موافقت 
امام )ره( مبلغي به تأسيس اين كار اختصاص داده شد 
و مجتمع رزمندگان راه اندازي شد. مجتمع رزمندگان 
آزمون هاي مدرسلله را برگزار مي كردنللد و در كنار آن 
دوره هاي آموزش و كاس هايي را هم براي رزمندگاني 
كه دانش آموز بودند در نظر مي گرفتند و آرشيو تصاوير 
اين كاس ها در قالللب چادرهايي كلله در جبهه ها بود 
موجود است. بعد از دوران جنگ اوايل دهه 70 مؤسسه 
در قالب اساسنامه اي از ستاد كل نيروهاي مسلح مجوز 
گرفت تا مؤسسه اي با هيئت مديره مشخص ذيل بسيج 
تشكيل شود تا همللان فعاليت هاي دوران دفاع مقدس 
به صورت نظام مندترو منسللجم تر انجام شود. جزوات 
مؤسسه رزمندگان در دهه 70 بسيار معروف است و در 
آن دوران به عنوان يكي از عوامل مؤثر در راهيابي افراد 

به دانشگاه شناخته مي شد. 
اه�داف و فعاليت هاي مؤسس�ه ش�ما در چه 

زمينه هايي است؟
مؤسسلله رزمندگان اسام اولين و جامع  ترين مؤسسه 
علمي آموزش بعد از انقاب است. اواسط دهه 70 و دهه 
80 مؤسسه به سمت توليد كتاب هاي كمك آموزشي، 
آزمون هاي پيشرفت تحصيلي و مشاوره ها و المپيادهاي 
دانش آموزي و آموزش هللاي آمادگي المپيادهاي ملي و 
جهاني رفت به گونه اي كه هم اكنون المپيادهاي بسيج 
بعد از المپياد كشللوري كه متولللي آن دستگاه تربيت 
آموزش و پللرورش است. به عنللوان دومين مرجع است 
كه دوره ها و آزمون هاي اين المپياد همچنان ادامه دارد 
و ما جامعه اي 7، 8هزار نفللري از نخبگان را داريم كه در 

آزمون ها و دوره هاي مؤسسه شركت مي كنند. 
تربيت نيروي تراز انقاب اسامي به اقتضاي نياز كشور 
و تبيين برنامه هاي بسيج جزو برنامه هاي اصلي مؤسسه 
رزمندگان اسام است. اين نگاه علمي آموزش در راستاي 
آن است كه مشكللل از معضات نظام حل شللود و اگر 
دانش آموزي بناست از خدمات ما استفاده كند به هدف 
مطلوب كه همان تربيت نيروي تراز انقاب اسامي است 

دست يابد. 
ب�راي دس�تيابي ب�ه چني�ن هدف�ي چ�ه 

برنامه ريزي اي داشته ايد؟
براي اين منظور مجموعلله اي از آموزشگاه ها و مدارس 

تأسيس شده است. ما هم  اكنون نزديك به 120 مدرسه 
و آموزشگاه در سراسر كشور داريم كلله بالغ بر 20 هزار 
دانش آموز در آنجللا تحصيل مي كننللد و جامعه آماري 
اساتيد و معلماني كه در اين مجموعه ها تدريس مي كنند 
نيز حدود 1200 نفر است. اين افراد هم بر اساس همان 
هدف كان نيروسللازي براي انقللاب اسامي فعاليت 

مي كنند. 
در حوزه آموزشگاه ها هم به دنبال الگوسازي هسللتيم. 
روانه الگو و نمونه فاخر قابل انتشار بر اساس استانداردهاي 
اسناد بالادستي جمهوري اسامي ايران مدنظر ماست. 
ما كمك به دستگاه تعليم و تربيت كشور را در دستور كار 
داريم و به خاطر همين بايد در هملله حوزه ها ارائه الگو 

داشته باشيم. 
گويا شما در حوزه آموزش زبان انگليسي هم 
ورود داش�ته ايد. با توجه ب�ه انتقاداتي که به 
کتاب هاي آموزش زبان در حوزه انتقال سبک 
زندگي غربي وارد است آيا شما هم همان کتب 
را در آموزشگاه هاي زبان انگليسي تان تدريس 

مي کنيد؟
در حوزه آموزش زبان انگليسللي با حمايللت و تشكيل 
كارگروه هاي ويژه مشترك با مجموعه اي از دغدغه مندان 
حوزه انقاب دست به توليد كتللاب مريت زديم. مريت 
كتابي است كه با آموزه هاي ايراني- اسامي به آموزش 
زبان انگليسي مي پردازد. دو جلد اين كتاب براي هشت 
ترم آماده رونمايي شده اسللت و اساتيد زبان را خودمان 
براي آموزش اين كتاب آموزشي داريم و گواهينامه هاي 

لازم را دريافت كرده اند. 
اين كتاب در حال حاضر در آموزشگاه هاي زبان وابسته به 
مؤسسه در حال تدريس است و جلد سوم و چهارم آن نيز 

در دست تدوين است. 
بناي تدريللس اين كتاب هللا جلوگيللري از آسيب هاي 
كتاب هاي آموزش زبان در آموزش سبك زندگي غربي به 
دانش آموزان است و اين كتاب ها در عين پوشش اهداف و 

آموزش اين آسيب ها را برطرف كرده است. 
آيا اين کت�اب م�ورد تأييد محاف�ل علمي- 
آموزشي زبان انگليس�ي نيز است و مي تواند 

اهداف آموزش زبان را محقق سازد؟
اين كتاب از لحاظ متدلللوژي علمي در شرف اخذ مجوز 
دانشگاه آكسفورد است اما محتواهاي آن كاماً  ايراني- 
اسامي است و ما حتي به تصاوير بسنده نكرديم و تمام 
ديالوگ ها و المان ها كاماً ايراني- اسامي است و تك تك 
تصاوير تهيه شده است و جذابيت بصري بسيار ويژه اي 
دارد. ما در آموزشگاه هايمان به دنبال ارائه الگو هستيم و 
مي خواهيم يك محيط علمي و امني را براي دانش آموزان 

كه اوليايشان آنها را به ما مي سپارند، فراهم كنيم. 
بس�ياري از کارشناسان آموزش�ي معتقدند 
مشکل زيربنايي آموزش و پرورش ما اجرايي 
شدن اس�ناد بالادس�تي همچون سند تحول 
بنيادي�ن آموزش و پرورش اس�ت. نظر ش�ما 
در اي�ن باره چيس�ت و آيا ش�ما در مدارس و 
آموزشگاه هاي زيرمجموعه خودتان اين اسناد 

را مد نظر قرار مي دهيد؟
ما جمعيتي 10 هزار نفره را در مدارس در مقاطع مختلف 
داريم. اسناد بالادستي مدرسه مطلوب سند تحول بنيادي 
آموزش و پرورش است. ما اين سند و منويات مقام معظم 
رهبري را در حوزه تعليم و تربيت بنا قرار داديم و سندي 
تحت عنللوان سنللد استانداردسازي مدرسلله مطلوب 
تهيه كرديم كه در شش موضوع تدوين شده و نسللخه 
اجرايي - عملياتي سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
است كه با چند تيم آموزش مورد بررسي و ويرايش قرار 
گرفته اسللت و ابتداي سال تحصيلللي 97رونمايي شد. 
منابع اين سند بلله اسناد بالادستي برمي گللردد، اما آن 
را همانطور كه حضرت آقا فرمودند عملياتي كرده ايم و 
اين سند به آموزش و پللرورش و متوليان تعليم و تربيت 
ارائه شده تا استفاده و منتشر شللود و احياناً براي كمك 
به پيشرفت و انتقال اين سند در كنار  يك نظام ارزيابي 

معرفي شده كه اين ارزيابي هللم حضوري و هم مجازي 
است و ارزيابي آموزش داده شده تا بتوانند بر اساس اين 
سند مدارس را ارزيابي كنند تا ميزان پيشرفت علمي ما 
را با اين سند تطبيق دهند. نرم افزار ديگري كه ذيل اين 
سند تهيه شده است »مدرسه نما« نللام دارد كه اين هم 
رونمايي شده و تمام مدارس سطللح كشور هر فعاليتي 
را كه انجام مي دهند در اين شبكلله اجتماعي داخلي به 
اشتراك مي گذارند و مي توانند به همديگر امتياز دهند 
و فعاليت هللاي خوب در مللدارس به اشتللراك گذاشته 
مي شود. همچنين نقطه نظرات درباره مدارس ديگر در 
فاز دوم اين نرم افزار ساير مدارس به غير مدارس خودمان 
مي توانند ورود يابند. اين نرم افزار روي مايكت هايي مثل 

بازار موجود است. 
در سايت ش�ما بخش هايي مرتبط با آموزش 
مجازي وجود دارد. برنامه شما براي استفاده 

از فضاي مجازي چيست؟
رويكرد ديگر مؤسسلله ارائه خدمات علمللي - آموزشي 
و كمك به تمللام دانش آموزان سراسر كشللور است. در 
قالب المپيادهللا، آزمون هاي پيشرفللت تحصيلي كتب 
كمك آموزشي است. مللا قريب به 170 عنللوان كتاب 
كمك آموزشي داريللم. طرح هايي مثللل آمادگي براي 
المپياد و آزمون تيزهوشان است. فعاليت هاي مؤسسلله 
با رويكرد و فناورانه مؤثللر در آينده آموزش كشور است. 
در اين رويكرد ما استفاده از شبكه هاي اجتماعي موبايل 
و اينترنت را براي ارائه محتوا مورد توجه قرار داده ايم كه 
قرار است از اين طرح ها در نمايشگاه كتاب رونمايي شود. 
ما چند طرح داريم كلله در سامانه آموزش مجازي فعال 
مي شود، از جمله آموزش معلمان يا كارگاه هاي تعاملي كه 
قرار است با دانش آموزان و مراجعه كنندگان داشته باشيم. 
در محتواي مكتب هم محتواي الكترونيك و ديجيتال را 

در قالب نرم افزار و پلتفرم هاي آموزش خواهيم داشت. 
آيا در حوزه رقابت ها و مسابقات دانش آموزي 

هم ورود داشته ايد؟
بله، ما ليگي به نللام ليگ پايا داريللم. پيشگامان انقاب 
اسامللي 11 سللال اسللت برگللزار مي شود و امسللال 
دوازدهمين سللال برگزاري اش را پشللت سر مي گذارد. 
اين ليگ به عنوان يكي از برندهللاي آموزشي در جهان 
اسام شناخته مي شللود كه در آن حللدود 10 كشور از 
قاره هاي مختلف دعوت مي شونللد و اينها در كشورشان 
مرحله مقدماتي و نيمه نهايي را برگزار مي كنند. سپس 
برگزيدگان آنهللا براي رقابت با دانش آمللوزان ايراني در 
مرحله نهايي بلله ايران مي آيند. در ايللران نيز در مرحله 
مقدماتي 60 هزار دانش آموز با هم رقابت مي كنند كه از 
اين تعداد 600 نفر به مرحله نهايي راه مي يابند. تفاوت 
اين مسللابقه با ساير مسللابقات آن است كه اين مسابقه 
انفرادي نيست و گروهي است. بچه ها در گروه هاي پنج 
نفره با هم رقابت مي كنند. اين مسابقه شبيه دوي امدادي 
است و طراحي آن به نوعي حس همكاري و كارگروهي را 

در دانش آموزان تقويت مي كند.
 وزير آموزش و پرورش هم در اختتاميه اين مسابقات در 
سال گذشته پرداختن به اين نوع مسللابقات علمي را به 

بس�يج دانش آموزي و مؤسس�ه علمي 
جايگاهي اس�ت براي کمک به دستگاه 
تعليم و تربيت کشور و وزارت آموزش و 
پرورش براي رسيدن به اهداف حاکميتي 
در حوزه تعليم و تربيت. ما بارها با دوستان 
مکاتبه کرديم که سند استانداردسازي 
ما که کاملًا منطبق با اس�ناد بالادس�تي 
و آموزه هاي ايراني- اس�لامي اس�ت را 
م�ا حاضري�م راي�گان آم�وزش و نش�ر 
بدهيم اما هن�وز آنطور که بايد و ش�ايد 
آموزش و پرورش پاي کار نيامده اس�ت

سندآموزشیایرانی-اسلامیراآمادهکردهایم
مديرعامل مؤسسه خدمات آموزشي رزمندگان اسلام در گفت وگو با »جوان«:

فاطمی نژاد: تربيت نيروي تراز انقلاب اسلامي و برقراري عدالت آموزشي هدف نهايي ماست

جاي آزمون كنكور در ساختار آموزش مورد تأييد 
و تشويق قرار دادند. 

ما پارك هاي فناوري دانش آموزي را هم در تهران 
و بجنورد راه اندازي كرديم. اين پارك ها با رويكرد 
يادگيري علم با طعم بللازي و سرگرمي طراحي 
شده و مراجعه كنندگاني در سنين مختلف داريم 
و در حوزه هللاي مختلف علللوم فيزيك و شيمي 
دستگاه هايي داخلي طراحي شده و كنار هر بازي 
مربي اي قوانين علمي حاكم بر آن را براي بچه ها 
توضيح مي دهد. براي سال آينللده بنا داريم اين 
پارك ها را به صورت سيار نيللز راه اندازي كنيم و 
اين مي تواند فارغ از محفوظات ما به حوزه آموزش 

علمي علم وارد كند. 
با توجه به فعاليت هاي گسترده مؤسسه 
ش�ما چرا تبليغ�ات اي�ن مؤسس�ه را 

نمي بينيم؟
پاسخ به اين سؤال دو بخش دارد. نخست اينكه بله 
مي پذيريم كه مؤسسه ما در اين عرصه ضعف هايي 
دارد. البته در رويكرد جديد بنللا داريم در عرصه 
فضاي مجازي تمهيداتي بينديشيم و در شبكه هاي 
اجتماعي فعاليت هاي بيشتري داريم و سايتمان 
را هم به روز خواهيم كرد اما نكته مهم تر اين است 
كه بسللياري از مؤسسللات آموزشي كه در حال 
حاضر فعالند نگاهشان بلله عرصه آموزش نگاهي 
تجاري است. در حالي كه نگاه ما به خود آموزش 
نگاه ايدئولوژيك و راهبردي است با نگاه مأموريتي 
كه بسيج و سپاه براي حفظ دستاوردهاي انقاب 
اسامي دارند. ما اگر در آموزش وارد مي شويم با 
نگاه ارائه خدمات علمللي - آموزشي براي ارتقاي 
دانش آموزان و دانشجويان در حوزه هاي مختلف 
براي ارائه خدمت تربيت شدگان به نظام جمهوري 
اسامي ايران هسللتيم. به همين خاطر هدف ما 
ثروت اندوزي نيسللت كه بخواهيم در اين زمينه 
به دنبال تبليغات تجاري براي افزايش درآمدهاي 

خودمان باشيم. 
اين در حاليست كه گردش مالي حوزه كاس هاي 
كنكور بر اساس اعللام وزير آمللوزش و پرورش 
حدود 40 هزار ميليارد تومان است اما ما اصاً بناي 
آن را نداريم كه در حوزه كنكور به چنين فضايي 
وارد شويم و اين به خاطر آن است كه ما به مقوله 
آموزش نگاه تجاري نداريم بلكه با نگاهي راهبردي 

كار را پيش مي بريم. 
گفتيد که نگاه شما به آموزش نگاه علمي 
و تجاري نيست، بنابراين انتظار مي رود 
در حوزه عدالت آموزشي هم وارد شده 

باشيد. آيا اين اتفاق رخ داده است؟
بله، دقيقاً عدالت آموزشي جللزو اهداف اباغي و 
تضمين شده ماست. به طور مثللال المپيادهايي 

كه برگزار مي شللود عمومللاً در تهران يللا نهايتاً 
شهر اصفهان است. اما ما اخيللراً در حال امضاي 
تفاهمنامه اي بللا مركز استعدادهللاي درخشان 
آموزش و پرورش هستيم كه طبق آن از تمام نقاط 
كشور آزمون ها برگزار شود و گاهي ما آزمون ها را 
رايگان برگزار مي كنيم تا اگللر يك دانش آموزي 
در نقطلله اي محروم استعللداد پيوستن به جرگه 
المپيادي هللا را دارد شناسايي شود و در شبكه ما 
راه يابد تا بتواند بلله رقابت هاي كشوري و جهاني 

برسد. 
ما طرحي داريم بلله نام جهاد علمي كلله در اين 
طللرح دانش آموزاني را كلله در مناطللق محروم 
ناچار به تللرك تحصيل مي شوند يللا از تحصيل 
بازمي مانند، شناسايي كنيللم و به صورت رايگان 
تحت پوشش مي گيريم. اين طرح از آموزش هاي 
اوليه تا حمايت ها براي راهيابللي اين بچه ها را به 
دانشگاه هاي خيلي خللوب كشور شامل مي شود. 
رويكرد بسلليج در اين ميان رويكرد عدالت محور 
است و براي اين مسللئله ما برنامه هاي مختلفي 

داريم. 
يک�ي از انتق�ادات وارده ب�ه آموزش و 
پرورش که ش�خص رهب�ري هم مطرح 
کردند، بي توجهي به اس�ناد بالادستي 
داخلي مثل سند تحول بنيادين و اجراي 
اسناد خارجي مانند س�ند 2030 است. 
شما اشاره داشتيد به اينکه سند تحول 
بنيادين را به صورت استانداردسازي و 
اجرايي درآورده ايد. همکاري آموزش و 

پرورش با شما چگونه است؟
ما در دستگاه تعليم و تربيت كشور شاهد يكسري 
كاستي ها هسللتيم. نمونه اش همين سند 2030 
كه به ورود و تذكر مقام معظم رهبري منجر شد 
اما ما شاهد اين هسللتيم كلله سندهاي مختلفي 
در محافل خصوصي تر و مؤسسات خصوصي كه 
به آموزش ديدگاه تجللاري دارند مي آيد ، ترجمه 
مي شود و خيلي راحللت در حللال اجراست و ما 
مي بينيم كه جلوي آنها گرفته نمي شود و آزادانه 

در حال تدريس و نشر اين موضوعات هستند. ما 
چندين و چنللد بار دستمان را بلله سوي آموزش 
و پرورش دراز كرديللم كه آماده كمللك به شما 
هستيم و شبكه بسلليج در همه عرصه ها آمادگي 
خودش را براي كمك بلله دولت اعام كرد و يكي 
از راه هاي برون رفت از مشكللات كمك گرفتن 
از شبكه انقابي بسلليج است. اما مؤسسلله ما به 
خاطر فعاليت هاي آموزشللي اش بعضاً در سطح 
مؤسسات آموزشي ديگر ديده مي شود، درحالي 
كه اهداف، تاريخچه و كارنامه آن چنين نيسللت 
و در اين مؤسسلله هيچ شخصي منتفع نيست و 
هزينه هايي كه گرفته مي شود بلله طور عمده در 
بخش خدمات رايگللان هزينه مي شود. به عبارت 
بهتر بسيار بيشتر از درآمد مؤسسه، در بخش هاي 
مختلف آموزشي هزينه مي كنيم. رئيس سازمان 
بسلليج دانش آموزي جزو اعضللاي هيئت مديره 
ماست و شوراي هماهنگي بسيج دانش آموزي با 
رياست وزير آمللوزش و پرورش است. يعني عماً 
بسيج دانش آموزي و مؤسسلله علمي جايگاهي 
است براي كمك به دستگاه تعليم و تربيت كشور 
و وزارت آموزش و پرورش براي رسيدن به اهداف 
حاكميتي در حوزه تعليم و تربيت. اين همياري 
و همكاري خيلي پررنگ نيسللت و اين به خاطر 

نگاه هاي مختلفي است كه ما داريم. 
يعني آموزش و پرورش هيچ همکاري اي 

با شما ندارد؟
چرا در بعضي از نقاط كشور اين همكاري پررنگ 
است. در جهاد علمي هم اين ارتباط پررنگ بود و 
دوستان آموزش و پرورش به ما كمك كردند. اما 
به عنوان يك ظرفيت بسيار عالي در حوزه علمي 
آموزش و پرورش هنوز پاي كار نيامده تا بتواند از 

اين ظرفيت استفاده كند. 
در مورد اسناد هم سند 2030 يا خيلي سندهاي 
ديگري در حال حاضر به شكل زيرزميني ترجمه 

شده و در خيلي جاها در حال استفاده است. 
ما بارهللا با دوستللان مكاتبلله كرديللم كه سند 
استانداردسللازي ما كلله كاماً منطبللق با اسناد 
بالادستي و آموزه هاي ايرانللي- اسامي است را 
ما حاضريم رايگان آموزش و نشر بدهيم اما هنوز 
آنطور كه بايد و شايد آمللوزش و پرورش پاي كار 

نيامده است. 
نظر شما به عنوان يک مؤسسه آموزشي 

درباره حذف کنکور چيست؟
 جايي كلله مدرسه وجللود دارد مؤسسلله پيش 
درآمدي است براي ورود بلله دانشگاه و طبيعي 
است كلله در سال هللاي پايانللي فعاليت ها براي 
تقويللت پايه علمللي دانش آموز انجللام مي شود 
اما اينكه ما بخواهيم اسمللش را كنكور بگذاريم 
مقداري مسامحه در تعبير با فضاي موجود جامعه 
است. فضاي موجود جامعلله درباره فعاليت هاي 
كنكوري استفاده از هر روش خدعه و نيرنگ براي 
آمادگي در جهت تسللت زني و كنكللور است كه 
برخي از اين دوره ها براي دانش آموز مضر است. 
ورودي هاي كنكور ما از مدارسمان خيلي خوب 
است و درصللد بالايي از بچه ها بلله دانشگاه هاي 
سراسري وارد مي شوند و ايللن را رصد مي كنيم 
و براي ارتقاي آن برنامه ريزي داريم اما اسم اين 
فعاليت كنكوري نيسللت. هدف آموزشگاه هايي 
توانمندسازي علمي اسللت تا نگاه كنكوري رايج 

در بازار. 
آسيب هاي نگاه بازاري کنکور بر فضاي 

آموزشي را چگونه ارزيابي مي کنيد؟
در فضاي كنكوري با حافظه محور شدن مباحث 
شاهد رشد تك بعللدي دانش آموزان هسللتيم و 
حوزه هاي ديگري كه بايد فرد شخصيتش شكل 
بگيرد و تربيت شللود مغفول مي مانللد. اين افراد 
ممكن است وارد دانشگاه شوند، اما بعضاً در رشته 
خود ثبات ندارند و مي گوينللد اشتباه كرديم اين 

رشته را انتخاب كرديم. 
خيلي از ايللن بچه ها تللرك تحصيللل مي كنند و 
خيلي هاي ديگر به سرعللت از فضاي موفق كنكور 
فاصله مي گيرند و اين موفقيت ادامه پيدا نمي كند و 
هزار و يك آسيب ديگري كه در اين باره وجود دارد 
اما نگاه تجاري حاكم بر اين ماجرا و افرادي كه از اين 
مسئله منتفع هستند و اين فضا سال هاست ادامه 
يافته است. اين نشان مي دهد آموزش يك ابزار شده 
و نگاه ابزاري صرف و با نگاه تجاري كسب سرمايه و 
ثروت آسيب زننده است اما نگاه ما تربيت نيروي تراز 
انقاب اسامي است و مللا معتقديم فردي كه وارد 
دانشگاه مي شود در تمام ابعاد رشد يافته باشد. ما 
به دنبال اين نيستيم كه آمارهاي دانشگاه هاي برتر 
براي ما باشد اما اصاً به اينكه تربيت را فداي كنكور 
كنيم نيسللت و به سمت برنامه هاي اينچنيني كه 

بخواهيم كسب ثروت كنيم نمي رويم. 
مشکل امروز جامعه ايران بيشتر از آنکه 
بحث آم�وزش باش�د فارغ التحصيلان 
بيکار و بدون مهارت است. براي رفع اين 

چالش چه برنامه اي داريد؟
ما به عنوان پشتيبان علمي سازمان بسيج به دنبال 
اين هستيم كه به عرصه هاي غيردانش آموزي هم 
وارد شويم. اين كار از طريللق برگزاري دوره هاي 
مهارتي مختلف براي كسللب و كارهاي مختلف 
انجام خواهد شد. در اقليم هاي متفاوت بر اساس 
نيللاز اين اقليم ما يكسللري برنامه هللاي آموزش 
مهارتي برگزار شده اسللت. ما مي خواهيم فضاي 
آموزش هاي مهارتي و منتج به كسللب و كارهاي 
نوين مثل استارت آپ ها يا كسب و كارهاي سنتي 
متناسب با هر منطقلله را برگزار كنيللم. مثاً در 
اردبيل وارد آموزش مهارت زنبورپروري به صورت 
علمي شده ايم تا افراد آموزش ديده بتوانند كسب 
و كار خودشان را راه بيندازند و اين رويكرد با توجه 
به نياز امروز كشور در حوزه هاي اقتصادي و توليد 

و انتقال مورد توجه قرار گرفته است. 

   کبری فرشچی
رزمندگاني که زير آتش خمپاره هاي دش�من سينه سپر مي کردند و سر 
خم نمي کردند، خيلي هايشان دانش آموزان دوره راهنمايي و دبيرستان 
بودند که با رها کردن درس و مدرسه به دانش�گاه جبهه ها وارد شدند و 
خارق العاده ترين حماسه ها را خلق کردند اما عمل به مسئوليت و تعهد 
از س�وي اين نوجوانان بود که تعهدي عميق تر را در مسئولان به  وجود 
آورد و آن فراهم ساختن امکان تحصيل براي اين نوجوانان و برپا کردن 
کلاس درس و امتحان در همان جبهه هاي جنگ بود. اين شد که نخستين 
پايه هاي مؤسسه آموزشي رزمندگان اس�لام در پشت خاکريز جبهه ها 

گذاش�ته ش�د تا جوانان و نوجوانان خط ش�کن اين مرز و بوم از درس و 
مدرسه جا نمانند. اين مؤسسه اما تا به امروز خدمات گسترده اي را ارائه 
مي کند بي آنکه نامي از آنها در ميان باشد و مانند برخي مؤسسات کنکور 
آمار قبول شدگان و تک رقمي هاي وارد شده به دانشگاه را ارائه بدهند. 
اين مؤسسه بنا به مأموريت بس�يج در حوزه عدالت آموزشي و اجرايي 
کردن اسناد بالادستي همچون سند تحول بنيادين هم وارد شده و سند 
استانداردسازي مدرسه مطلوب را در شش موضوع تدوين کرده است؛ 
سندي که نسخه اجرايي- عملياتي سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
است. توليد و تدوين کتاب مريت؛ کتابي که با آموزه هاي ايراني- اسلامي 

به آموزش زبان انگليسي مي پردازد و حرکت هاي جهادي براي برقراري 
عدالت آموزش�ي و رس�اندن دانش آموزان با اس�تعداد مناطق محروم 
به حق تحصيل در بهترين دانش�گاه هاي کش�ور از ديگ�ر فعاليت هايي 
اس�ت که اين مؤسس�ه بر عهده دارد. مرتض�ي فاطمي نژاد،مديرعامل 
مؤسس�ه رزمندگان مي گوي�د: نگاه اين مؤسس�ه به آم�وزش بازاري و 
تجاري نيس�ت و تربيت نيروهاي وي�ژه تراز انق�لاب اصلي ترين هدفي 
است که مؤسسه آموزشي رزمندگان اس�لام دنبال مي کند. فاطمي نژاد 
در گفت وگو با »ج�وان« فعاليت ها،  اه�داف و برنامه هاي اين مؤسس�ه 
را تبيي�ن ک�رده اس�ت. ماحصل اي�ن گفت وگ�و پيش روي شماس�ت. 

در فضاي کنکوري ب�ا حافظه محور 
شدن مباحث شاهد رشد تک بعدي 
دانش آموزان هس�تيم و حوزه هاي 
ديگ�ري ک�ه بايد فرد ش�خصيتش 
ش�کل بگيرد و تربيت شود مغفول 
مي ماند. اين افراد ممکن است وارد 
دانش�گاه ش�وند، اما بعضاً در رشته 
خود ثبات ندارند و مي گويند اشتباه 
کرديم اين رش�ته را انتخاب کرديم


